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i Równego Traktowania

Iwona Waszkiewicz

Na samym wstępie pragnę w imieniu własnym oraz 
48 opiekunów dorosłych OzN z Bydgoszczy, bardzo podziękować za pomoc 
w podjętych przez nas staraniach o rozdzielenie naszego świadczenia 
pielęgnacyjnego od świadczenia wspierającego, które weszło w życie z dniem 
1 stycznia 2024r. Nie zgadzamy się z wykluczeniem naszych podopiecznych 
z nowego świadczenia i uzależnieniem jego wypłaty od pozbawienia nas 
świadczenia pielęgnacyjnego, które pobieramy często od chwili narodzin 
naszych dzieci, które jest rekompensatą za utratę zarobków w wyniku 
rezygnacji z pracy. W naszej ocenie jest to dyskryminacja, dlatego nie 
możemy tego przemilczeć.

Tym bardziej jesteśmy wdzięczni bo nasze świadczenie 
stanowi nasz jedyny dochód i nie możemy pozostać bez środków do życia. 
Pozostajemy na stanowisku, że nasi podopieczni nie mogą też być wykluczeni 
ze świadczenia wspierającego gdyż spełniają jedyny warunek, tj. wysoka 
ilość punktów w ocenie funkcjonalności.

W załączeniu pismo podpisane przeze mnie, jako osobę 
reprezentującą opiekunów oraz 48 oryginałów oświadczeń opiekunów wraz
z imieniem, nazwiskiem, adresem oraz podpisem wszystkich, którzy 
upoważnili mnie do Ich reprezentowania.



Opiekunowie dorosłych Bydgoszcz dn., 09 stycznia 2025 r.
Osób z Hiepełnosprawnościami 
z Bydgoszczy

Bydgoska Rada 
ds.Praw Człowieka 

i Równego Traktowania

Dotyczy: dyskryminacji 
naszych podopiecznych
- dorosłych OzN z Bydgoszczy, 
które nie są zdolne 
do samodzielnej egzystencji

W imieniu opiekunów prawnych dorosłych Osób z 
Niepełnosprawnościami, które nie egzystują samodzielnie i wymagają naszej 
opieki przez 24h, zwracamy się z prośbą o pomoc w związku 
z Ich dyskryminacją przy przyznawaniu Świadczenia Wspierającego, które 
weszło w życie z dniem 1 stycznia 2024 r. ( zał. 1 ).

Nasi podopieczni spełniają warunek, którym jest wyłącznie 
uzyskanie dużej ilości punktów, przy ocenie funkcjonalności.
Każdy z naszych podopiecznych jest osobą niezdolną do samodzielnej 
egzystencji i wymaga pomocy przy każdej czynności życiowej.
Właśnie ze względu na brak samodzielności naszych „dzieci”, zaraz po Ich 
narodzinach, zrezygnowaliśmy z pracy zawodowej na rzecz opieki nad 
niepełnosprawnym dzieckiem i przeszliśmy na Świadczenie Pielęgnacyjne, 
które jest rekompensatą za brak zatrudnienia a kwota ŚP to jedyne środki, 
za które musimy się utrzymać. Od 1 stycznia ŚP ( po corocznej waloryzacji ), 
wynosi 3 287zł. A bezspornym jest fakt, że z racji wymagającej 
niepełnosprawności naszych podopiecznych i brak u nich samoobsługi, nie 
możemy podjąć żadnej pracy. I tak żyjemy przez 20, 30 i więcej lat.

Dyskryminacja polega na tym, że nasi podopieczni nie 
otrzymują ŚW, chociaż uzyskali najwyższą liczbę pkt. w ocenie 
funkcjonalności ( kwota ŚW za najwyższa liczbę pkt. to 3 919 z ł ). Problem w 
tym, że gdybyśmy złożyli wniosek o ŚW dla naszych podopiecznych do ZUS, 
automatycznie zostajemy pozbawieni ŚP i pozostajemy bez grosza na swoje 
utrzymanie. I tak, zachodzi dyskryminacja naszych najsłabszych 
podopiecznych. Nie bez znaczenia jest fakt, że zakładając ocenę pkt. 
u naszych podopiecznych na 99, to ze względu na ŚP opiekuna zostają 
wykluczeni. Tymczasem OzN, która zdobędzie również 99 pkt., ale rodzic 
pracuje lub pobiera emeryturę, ŚW otrzymuje. Niedopuszczalnym w naszej 
ocenie jest to, że osoby, które mają podobny stan zdrowia są traktowane
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inaczej. Doskonale zapisane to zostało w Biuletynie Informacji Publicznej 
Rzecznika Praw Obywatelskich ( zał. 2 ).

Jako przedstawicielka licznej grupy opiekunów na ŚP, którą 
kilka lat temu założyłam na Fb: „Godne życie_Bydgoszcz”, uczestniczyłam 
w spotkaniach w ministerstwie ( 17 grudnia 2024 r. -  min. Krasoń oraz 
31 stycznia 2025 r.), poruszałam ten problem. W dniu 08 stycznia br., 
poruszałam ten temat podczas spotkania z min. Krasoniem w Urzędzie 
Wojewódzkim w Bydgoszczy, w ramach konsultacji społecznych ustawy
0 asystencji. Spytałam również o ocenę ustawy o ŚW, po roku 
funkcjonowania, która była obiecana. Minister zapewniał, że taka będzie.
Ale już podczas wspomnianego spotkania u min. A.Gajewskiej, był 
przeciwko, tłumacząc, że nie możemy mie3ć dwóch świadczeń.

Jako opiekunowie dyskryminowanej i najbardziej 
pokrzywdzonej grupy OzN, nie możemy pozostać bierni. Nie zgadzamy się z 
okradaniem naszych podopiecznych, którzy w większości są niepełnosprawni 
intelektualnie i na nas spoczywa ochrona Ich praw.
W Preambule Konwencji o Prawach Osób Niepełnosprawnych, którą Polska 
podpisała, w pkt. „X” ( zał. 3 ), zapisane zostało dokładnie, jak Państwo ma 
traktować OzN i ich rodziny. Dodatkowo w art. 5 ustawy o ŚW ( zał. 4 ), 
zaznaczono wyraźnie, w jakich przypadkach ŚW nie przysługuje. Tak 
naszych podopiecznych nie ma. Poprzedni rząd, tworząc ustawę i 
przegłosowując ją  większością głosów, w art. 63 i dalej uzależnia wypłatę ŚW 
naszym podopiecznym od odebrania ŚP opiekunowi. To złamanie konstytucji
1 praw OzN przez dzielenie dwóch OzN z identyczną ilością punktów w ocenie 
funkcjonalności. Czym się kieruję takie Państwo, które uzależnia pomoc 
OzN, od odebrania i pozbawienia jej opiekuna jedynego dochodu.
Jak można karać OzN, która nie egzystuje samodzielnie, wymaga dużego 
nakładu środków finansowych na leczenie, rehabilitację, zakup sprzętu, 
której stan zdrowia jest bardzo poważny i nie rokuje poprawy, pozbawiając ją 
ŚW? Świadczenia, które otrzymuje każda inna OzN funkcjonująca podobnie 
( na co wskazuje ocena komisji), z tą różnicą, że nikt inny nie musi oddać 
ani złotówki. Wątpliwa jest taka pomoc Państwa, która chce pozbawić 
środków do życia opiekuna, w zamian za wypłatę ŚW, podopiecznemu.

Nie możemy się zgodzić na dyskryminację naszych 
podopiecznych, dlatego bardzo prosimy Bydgoska Rada ds.Praw Człowieka 
i Równego Traktowania, żeby podjęła interwencję i pomogła nam ochronić 
naszych podopiecznych przed rażącą dyskryminacją.

Pozostaję do dyspozycji i zobowiązuję się do informowania na bieżąco 
bydgoszczan, opiekunów OzN, których dotyczy dyskryminacja
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